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Privatizacija znanosti èista je glupost
● Što mislite o privatizaciji

znanstvenih dostignuæa?
– U potpunosti sam protiv

toga! To jednostavno ne mo�e
funkcionirati. Na kraju kraje-
va, znanost je saèinjena od ni-
za raznih spoznaja o prirodi, a
sve se takve spoznaje prije ili
kasnije prošire, koliko god ih
se dobro pokušalo sakriti. Ko-
risti od patentiranja spoznaja
trebala bi imati osoba koja je
do nje došla, no kad te osobe
više nema, to je to! Smatram
da tajnovitost ima negativan
uèinak na znanost, kao i na
društvo. Prièa o dvoje znan-
stvenika koji su izuèavali što

se zbiva s bakterijama pod ut-
jecajem elektriène struje je-
dan je od najboljih primjera
kako znanost djeluje. Oni su u
otopinu koja je sadr�avala
bakterije uronili dvije platin-
ske elektrode, te su preko njih
kroz otopinu pustili struju. Re-
zultat je bio uginuæe bakterija.
Potom su otkrili da zapravo
nije struja ubila bakterije, veæ
mala kolièina platine s elek-
troda koja se otopila u otopi-
nu. U susjednom su laboratori-
ju drugi znanstvenici provodili
istra�ivanja na stanicama raka
i, saznavši za rezultat svojih
kolega, pokušali primijeniti

postupak s platinom na te sta-
nice. Otkrili su da on uistinu
djeluje i to èak i bolje nego
kod bakterija. Potom su istra-
�ili znanstvenu literaturu i
našli rad o topivim spojevima
platine objavljen gotovo stoti-
nu godina ranije, i na temelju
tog niza dogaðaja razvijene su
današnje metode lijeèenja ra-
ka.

Tisuæe je ljudi danas �ivo
zahvaljujuæi slobodnoj dostup-
nosti znanstvenih rezultata. Is-
tra�ivaèi u prvom laboratoriju
nisu tra�ili lijek protiv raka,
ali je slobodna dostupnost nji-
hovih rezultata omoguæila go-

DUJE BONACCI

S
ir Harry Kroto britanski
je kemièar, dobitnik No-
belove nagrade za kemiju

1996. godine, za otkriæe fulere-
na, loptastih ugljikovih mole-
kula èiji su model imali priliku
svojim rukama graditi posjeti-
telji nedavno odr�anog Festiva-
la znanosti u Zagrebu. S Kro-
tom smo razgovarali u kolovo-
zu prošle godine na Brijunima,
gdje je gostovao kao predavaè
na »Brijunskoj konferenciji«,
veæ tradicionalnom interdisci-
plinarnom bienalnom oku-
pljanju vrhunskih svjetskih
znanstvenika koje organizira
dr. Slobodan Bosanac, istra�i-
vaè najveæe hrvatske znanstve-
no-istra�ivaèke ustanove, za-
grebaèkog Instituta »Ruðer Bo-
škoviæ«.

● Kako gledate na ulogu
znanosti u suvremenom druš-
tvu i gdje vidite trenutne pro-
bleme sa slikom koju javnost
ima o znanosti?

– Nesumnjivo je da je znano-
st preobratila naše društvo i da
suvremeni �ivot jako ovisi o
znanosti i tehnologiji. Meðu-
tim, kako ove dvije djelatnosti
postaju sve uèinkovitije, ljudi
njihovu ulogu i daljnji napre-
dak poèinju uzimati zdravo za
gotovo. Tako, na primjer, nitko
se pretjerano ne uzbuðuje oko
èinjenice da kad pritisnete
prekidaè za svjetlo, svjetlo se
najèešæe stvarno i upali! Veæi-
na ljudi uopæe ne shvaæa da iza
ovakvih danas trivijalnih radnji
- kao što je paljenje svjetla - le-
�i nekoliko stoljeæa znanstve-
nih istra�ivanja. Na�alost, jedi-
no vrijeme kad se šira javnost

zainteresira za znanost i teh-
nologiju jest kad nešto uz njih
vezano poðe po zlu. Smatram
vrlo bitnim da cjelokupno
društvo shvati kako danas - a
osobito u buduænosti - nitko ne
bi smio napustiti školu bez da
je stekao dobru podlogu u po-
druèjima vezanim za znanost i
tehnologiju.

Moje je stanovište da ljudi
koji nisu profesionalni znan-
stvenici, a tu se ubraja i velika
veæina politièara, èesto griješe
baš u situacijama u kojima se
zbivanja u društvu poènu is-
preplitati sa znanošæu. Vjeru-
jem da bi u takvim sluèajevima
znanstveno opismenjeni poje-
dinac bio sposoban donijeti
mnogo bolje odluke nego onaj
koji to nije, te bi se tako broj
pogrešnih društveno va�nih
odluka bitno smanjio.

Te�nja opismenjenim
pojedincima

● Sve se èešæe dogaða da jav-
nost pogrešno tumaèi znan-
stvene rezultate. Po vašem
mišljenju, zašto se to dogaða?

– U mnogim kontroverznim
znanstvenim situacijama pos-
toji ozbiljan problem da javnost
jednostavno ne barata jezikom
znanosti. Tako, na primjer, ako
vi meni ka�ete nešto na hrvat-
skom, a ja hrvatski ne govorim,
onda meðu nama postoji ozbi-
ljan problem u komunikaciji.
Mo�da mi vi �elite reæi nešto
vrlo va�noga, što bih mogao ra-
zumjeti da govorim hrvatski.
Tako je i matematika jedan od
jezika kojim se koristimo u
znanosti pa stoga neke va�ne
znanstvene stavke ne mo�ete
razumjeti ako barem donekle

ne baratate ovim jezikom. Ako
sami niste spremni ulo�iti neš-
to truda u uèenje tog jezika,
onda ne mo�ete samo okriviti
znanstvenike da su nesposobni
'jednostavno' isprièati ono što
vam pokušavaju prenijeti.

Kao primjer, da biste uistinu
shvatili neke potankosti oko
Shakespeareovog doprinosa
engleskom jeziku i kulturi, mo-
rate nauèiti engleski. No, en-
gleski kao takav nije vam za-
pravo nu�an za pre�ivljavanje.
Nasuprot tome, kako razumije-
vanje znanosti i tehnologije da-
nas postaje uistinu od iznimne
va�nosti za snala�enje u suvre-
menom svijetu, vrlo je bitno da
politièari i ostali koji donose
dalekose�ne društvene odluke
budu u stanju razumjeti neke
od va�nih znanstvenih pojmo-
va. Va�no je stoga što znanost i
tehnologija pru�aju velike mo-
guænosti za unapreðivanje
ljudskog društva, no istovre-
meno mogu biti zloporabljeni
uz teške posljedice.

Zato je va�no u javnosti raz-
viti bolje razumijevanje za zna-
nost i upravo zato znanstvenici
moraju - a mnogi od njih na to-
me i rade - svom silom pokuša-
ti pomoæi neznanstvenoj javno-
sti u postizanju tog cilja. Meðu-
tim, i javnost tome mora dopri-
nijeti - ne mo�e se od nas znan-
stvenika oèekivati da trivijalno
pojasnimo neke od va�nih te-
ma koje se jednostavno ne mo-
gu dalje pojednostavniti. Na
kraju se moramo susresti neg-
dje na pola puta.

● Gdje bi znanstvena zajed-
nica trebala usmjeriti svoj trud
kako bi doprinijela poboljšanju
sadašnjeg stanja?

ZEMLJIN EKO-SUSTAV: Ekosustavi su prirodno elastièni, ali samo do
odreðenog stupnja

GDJE JE KRITIÈNA TOÈKA EKO-SUSTAVA

MO�E I GORE

Rezultat uni�tavanja na�eg eko- sustava nije samo �irenje oceana i bje�njenje
oluja, veæ i premje�tanje ekosustava, mijenjanje granica �uma i pa�njaka...

Mnoge �ivotinje i biljke neæe se moæi prilagoditi tim iznenadnim
promjenama u svojim stani�tima. Nekim od tih pitanja bavi se nedavno

objavljeno istra�ivanje u SAD-u koje govori o èudnovatom bujanju urbanih
biljnih povr�ina po najveæim amerièkim gradovima

LANA KOS

O bièan èovjek s opæim
znanjem o biologiji, zna
da najva�niji Zemljini ele-

menti neprestano kru�e izmeðu
neba, zemlje i mora. Nazoènost
ljudi postalo je toliko presudno
da smo uznemirili èak i te osnov-
ne mehanizme našeg planeta.
Meðutim, još je zanimljivije ono
što smo uèinili s ugljikom – uno-
simo ugljièni dioksid u atmosferu
mnogo br�e nego što ga zemlja i
more mogu apsorbirati, pa aku-
mulirani plin zaustavlja toplinu i
remeti klimu. Rezultat toga nisu
samo širenje oceana i bješnjenje
oluja, nego i premještanje eko-
sustava, mijenjanje granica šu-
ma i pašnjaka i slièno.

Mnoge �ivotinje i biljke neæe
se moæi prilagoditi takvim izne-
nadnim promjenama u svojim
staništima. Barem se tim i sliè-
nim pitanjima bavi nedavno ob-
javljeno istra�ivanje u Americi
koje govori o èudnovatom bu-
janju urbanih biljnih površina po
najveæim amerièkim gradovima,
a to se poglavito to odnosi na
»Veliku jabuku« New York.

Kru�ni cikus dušika
Upotrebom dušiènih gnojiva,

spaljivanjem starih goriva i èiš-
æenjem zemlje paljenjem, ljudi
su udvostruèili kolièinu dušiènih
spojeva koje mogu podnijeti �iva
biæa. Te su kolièine veæe nego
što ih biljke i �ivotinje mogu ap-
sorbirati i reciklirati u atmosferu.
Taj suvišak dospijeva u slatku i
slanu vodu gdje pospješuje rast
algi.

Još je gora situacija s vodom.
Ljudska potreba za slatkom vo-
dom tolika je da mnoge velike ri-
jeke, primjerice Nil, isušuju prije
nego što stignu do mora, a vra-
æaju se u vodene tokove optere-
æene opasnim kemikalijama i ka-
nalizacijom. Gradnja 40.000 veli-
kih brana i veæi broj manjih »za-
èepljenja«, pretvorilo je veæinu
svjetskih rijeka u serije meðu-
sobno povezanih jezera. Eko-
sustavi su prirodno elastièni, no
samo do odreðenog stupnja.
Kišne šume podnose sjeèu, ali
æe prekoraèenjem zasad još ne-
poznatog praga podnošljivosti SVEMIRSKA ISTRA�IVANJA TREBA POJEDNOSTAVITI: Èemu slu�i beskrajno oblijetanje ljudi oko Zemlje

KOMERCIJALIZACIJA SVEMIRSKIH
ISTRA�IVANJA 

Ima li smisla Mars
Martin Rees, britanski astronom i znanstvenik,
smatra da nema nikakvog razloga za preskupo

lansiranje ljudi u svemir. Po njemu, veæina
poslova koje astronauti obavljaju u svemiru mo�e

se br�e, preciznije i jeftinije izvesti uporabom
robota i raèunala. Beskrajno oblijetanje ljudi oko
Zemlje na Meðunarodnoj svemirskoj stanici ne

razlikuje se od slanja velike guske u svemir

ANTUN MATEJÈIÆ

U
eseju objavljenom u

posljednjem broju èa-
sopisa Foreign Policy

britanski astronom Martin
Rees iz King's Collegea u
Cambridgeu detaljno je izlo-
�io vrlo zanimljivu tezu o pri-
vatnoj inicijativi u istra�i-
vanjima svemira. Esej je nas-
tao na temelju Reesove knjige
»Our Final Hour: The Threat
to Humanity's Survival« izda-
noj ove godine, u kojoj se za-
la�e da istra�ivanje svemira
bude prepušteno bogatim,
avanturistièkim pojedincima,
a ne dr�avnim ustanovama
kao što su ESA ili NASA.

Nova Reesova knjiga pobija
desetljeæa dr�avne inicijative
u svemirskim istra�ivanjima i
stoji nasuprot velikog broja
projekata na teret poreznih
obveznika. Protiveæi se posto-
jeæim planovima redovitog
slanja letjelica s ljudskom po-
sadom, Rees smatra da nema
nikakvog razloga za presku-
po lansiranje ljudi u svemir.
Prema njemu, veæina poslova
koje astronauti obavljaju u
svemiru mogu se br�e, pre-
ciznije i jeftinije izvesti upo-
rabom robota i raèunala, a
svaki napredak u tehnici sve
više potvrðuje beskorisnost
ljudi u svemiru. »Beskrajno
oblijetanje ljudi oko Zemlje
na Meðunarodnoj svemirskoj
stanici ne razlikuje se od
slanja velike guske u svemir.
Posebno ako se šalju samo
dva astronauta, koji nikako
ne mogu obaviti neka znaèaj-
nija znanstvena istra�ivanja«.
S druge strane, Rees se nada
da æe se ljudska istra�ivanja
svemira nastaviti, ali s jasno
definiranim ciljem projekta i
njegovim financijerima. Na
taj bi se naèin znaèajno
smanjila cijena svemirskih
putovanja, a poveæali rezulta-
ti istra�ivanja. »To je jasno«,
ka�e Rees, »jer korporacije
imaju èvrsto izra�ene intere-
se za razliku od dr�ava, èija
se birokracija dosta èesto
upleæe i u svemirska istra�i-
vanja propagirajuæi svoje

greške i na mjesta gdje se ne
smiju dogaðati. Sjetite se nes-
reæe shuttlea Columbia«, do-
daje.

Rees je takoðer objavio i
dva, po njemu najva�nija cilja
ljudskog istra�ivanja svemira,
ponovni odlazak na Mjesec i
osvajanje Marsa, kojega sma-
tra krajnjim odredištem ljud-
ske posade. Meðutim, Rees
takoðer naglašava opasnost
od komercijalne eksploataci-

je svemira, nalik onoj u znan-
stveno-fantastiènim filmovi-
ma. Pioniri na Marsu vjerojat-
no ne bi bili previše ekološki
osviješteni, a ako bi bili voðe-
ni samo interesom privatnog
kapitala vjerojatno bi iskoris-
tili i uništili sve prirodne re-
surse na koje bi naišli. Na
kraju eseja, Rees je malo
ubla�io stavove jer smatra da
uloga dr�ave ponekad mo�e
biti i dobra, posebno u primje-

ru izvrsno kontroliranog isko-
rištavanja Antarktike, èija se
prirodna ravnote�a vrlo malo
promijenila od poèetka ek-
sploatacije prirodnih bogat-
stava. S druge strane stoji pri-
vatni kapital na amerièkom
zapadu, u Rusiji ili Njemaè-
koj, na koje sigurno ne bismo
htjeli da Mars slièi nakon sto-
tinjak godina.

Rees je mo�da i u pravu, jer
se, na�alost, veæina poslova
ljudske posade u svemiru sas-
toji od rutinskog odr�avanja
letjelice, promatranja okoliša
i »kuæanskih« poslova u �ivot-
nom prostoru. Ako nema veli-
kog znanstvenog opravdanja
za slanje ljudi u svemir, mo�-
da bi se astronaute stvarno
trebalo prestati slati u orbitu,
jer mogu odr�avati i svoju
kancelariju u znanstvenom
centru na Zemlji, bez opasno-
sti da im se letjelica sruši, a s
ušteðenim novcem financirati
veæi broj letjelica bez ljudske
posade i velik broj novih is-
tra�ivaèkih projekata.

izgubiti sposobnost oporavka.
Nedavna studija michigan-

skog sveuèilišta pokazala je da
je sjeèa drva ugrozila opstanak
indonezijskih velikih stabala dip-
terokarpa koja su »sidro« indo-
nezijske kišne šume. Ta se sta-
bla reproduciraju tako da urode
velikom kolièinom plodova dovo-
ljnih za zadovoljenje svih stanov-
nika šume i još uvijek ostane do-
voljno razbacanih plodova iz ko-
jih æe niknuti nova stabla. Takav
naèin razmno�avanja bio je uho-
dan milijunima godina. Danas su
šume Bornea toliko reducirane

da kad ljudi i �ivotinje potroše
sve plodove dipterokarpa, više
nema preostalog razbacanog
voæa pa nova stabla više – ne
rastu. Buduæi da je cijela vojska
�ivih biæa, od orangutana do di-
vljih svinja, ovisna o dipterokar-
povim plodovima, njihova bi nes-
tašica mogla dovesti do konaè-
ne propasti cijelog indonezijskog
ekosustava kišne šume. Kako
ubla�iti problem?

Mrtvo slovo na papiru?
Vlade bi, primjerice, trebale

prestati subvencionirati neke ak-

vješæe: jeftinije je sprijeèiti nego
lijeèiti!

Svjetska banka, UN-ov Pro-
gram za razvitak, UN-ov Pro-
gram za zaštitu okoliša i Svjetski
istra�ivaèki institut potvrdili su na
sjednici svoje obeæanje da æe
odr�ivost svjetskih ekosustava
uèiniti glavnim i kritiènim razvoj-
nim prioritetom za 21. stoljeæe.
To su velike rijeèi, ali ocjenjivaèki
sud tog obeæanja biti æe sami
ekosustavi. Sama æe nam Ze-
mlja dati do znanja jesu li naše
rijeèi ostale – mrtvo slovo na pa-
piru.

tivnosti koje poboljšavaju uniš-
tenje ekosustava. Naèeti i unište-
ni ekosustavi teško se oporavlja-
ju. SAD to upravo uèi u svome
multimilijarderskom naporu da
zaustavi propadanje Everglade-
sa, rijeke trave koja je nekoæ po-
krivala 11.700 kvadratnih kilome-
tara Floride. Potrošivši veæinu
20. stoljeæa na izradu kanala,
gradnju brana i skretanje tokova
vode za gradsku i poljoprivrednu
upotrebu, dr�avni i federalni poli-
tièari promatrali su rastuæa upo-
zorenja promjena koje su uništa-
vale ekosustav. Populacija ptica
se smanjila, sportsko i komerci-
jalno ribarenje propada, 68 do-
maæih vrsta, ukljuèujuæi i morske
krave i pantere, proglašene su
ugro�enima, a kapacitet sustava
da prikuplja vodu opao je prem-
da ljudske potrebe za njom ras-
tu.

Milijarde æe dolara biti utroše-
ne kako bi se fosfor uklonio iz ot-
padnih voda s poljoprivrednih
površina, kako bi se obnovila
staništa i modificirali planovi za
razvitak sistema, ali i dalje nema
garancije da æe ti napori povratiti
Everglades. Ovakva razarajuæa
èinjenica da ni najbogatija nacija
ne mo�e obnoviti svoj najvitalniji
ekosustav, trebala bi postati nit
vodilja buduæih odluka, a provla-
èi se uzastopce i kroz UN-ovo iz-

Iza trivijalnosti poput paljenja svjetla
le�e stoljeæa znanstvenih istra�ivanja

NOVA TEHNOLOGIJA GENETIÈKOG PRILAGOÐIVANJA: To je neosporno najmoænija
tehnologija do sada, koja otvara velike moguænosti, ali i zadaje strašne glavobolje

»Smatram da ljudi koji nisu
profesionalni znanstvenici, a

tu se ubraja i veæina
politièara, èesto grije�e ba� u

situacijama u kojima se
zbivanja u dru�tvu isprepliæu

sa znano�æu.

Vjerujem da bi tada
znanstveno opismenjeni

pojedinac bio sposoban donijeti
mnogo bolje odluke od onoga
tko to nije pa bi se broj krivih
dru�tveno va�nih odluka bitno

smanjio« smatra Kroto

lem humanitarni proboj. Baš
tako znanost djeluje, i to je
protuteza tvrdnji o 'korisnosti'
od tajnovitosti i skrivanja ot-
kriæa.

Komercijalizacija u znanosti
loša je i po znanost i po druš-
tvo, ali je, na�alost, jedan od
va�nih naèina financiranja vr-
lo skupih istra�ivaèkih proje-
kata. No, smatram da postoji i
bolji naèin, samo što vam ne
znam reæi koji. Jedino sam po-
sve siguran da on postoji i da
zbog sveopæe dobrobiti ljud-
skog društva svi zajedno mo-
ramo ulo�iti velik napor u nje-
govo pronala�enje.

Ne razumijemo proces
obrazovanja

– Smatram da korijen ovog
problema le�i u obrazovanju.
Vjerujem da su djeca po priro-
di radoznala i da u ranoj mla-
dosti doista u�ivaju u istra�i-
vanju svijeta koji ih okru�uje.
Poteškoæa je u tome što izme-
ðu pete i 15. godine mnoga od
njih nekako izgube to zani-

manje za spoznavanjem novo-
ga. Stoga, mislim da prvo mo-
ramo rasvijetliti zbog èega taj
prirodni zanos za uèenjem -
koji je kod male djece tako
sna�no izra�en - kod tinejd�e-
ra uglavnom nestaje i nikada
se više ne vrati. Mi zapravo ne
znamo niti kako obrazovati sa-
mi sebe, ne razumijemo potpu-
no proces obrazovanja i poteš-

koæe koje se u njemu javljaju.
Zbog toga smatram da znan-
stvenici baš tu moraju usredo-
toèiti svoje napore. Moji surad-
nici i ja pokušavamo u ovu svr-
hu koristiti Internet.

Smatram da je Internet dru-
gi moæni obrazovni alat razvi-
jen u povijesti èovjeèanstva,
nakon izuma tiskarskog stroja
koji je svakako bio prvi. Televi-
zija je takoðer to mogla posta-
ti, no, na�alost, nije, jer sadr�a-
jem programa upravljaju pro-
pagandna promid�ba i slièni
ekonomski èimbenici, pa se vr-
lo slabo koristi kao obrazovno
sredstvo. No, Internet bi to uis-
tinu mogao biti. Kako bismo
potaknuli znanstvenike na
uporabu mre�e u obrazovne
svrhe, ustanovili smo znanstve-
nu zakladu VEGA (www.ve-
ga.org.uk). Kroz tu zakladu po-
tièemo i poma�emo znanstve-
nike u izradi kvalitetnih i bes-
platnih obrazovnih sadr�aja
dostupnih putem Interneta bilo
kome, a osobito uèiteljima ši-
rom svijeta.

Knjige su sliène tome - mo�e-
te napisati svoju knjigu, a njen
sadr�aj æe biti upravo onakav
kakvog ste vi �eljeli, a ne ona-
kav kakvog vam je netko drugi

nametnuo. Nasuprot tome, kad
vas snima televizija, o tome što
æe biti emitirano ne odluèujete
vi, veæ netko iz televizijske ku-
æe.

Vi sami nemate mnogo na-
dzora u pogledu uporabe tele-
vizije kao medija kroz koji æete
publici prenijeti vašu poruku.
Zbog toga vjerujem da je tele-
vizija mrtva. �ivio Internet -
barem što se tièe obrazovanja,
ako ne i mnogo šire.

Zašto nismo
prijateljski raspolo�eni

● U zapadnom se društvu na
znanje sve više gleda kao na
vrlo skupocjenu imovinu. Misli-
te li da æe razvoj znanosti i
dalje donositi dobrobit cjelo-
kupnom ljudskom rodu?

– Vjerujem da hoæe. Svaka
napredna tehnologija ima veli-
ke moguænosti u pogledu dono-
šenja dobrobiti, ali istovreme-
no i velikog zla èovjeèanstvu.
Bitno je da cjelokupna ljudska
zajednica to razumije i osigura
da se ista upotrijebi na najra-
zumniji moguæi naèin. Nezgo-
da je što je ponekad iznimno
teško nadzirati primjenu neke
tehnologije. Ako imate no�,
mo�ete ga upotrijebiti da biste

njime nešto izrezbarili ili pri-
premili hranu, dakle uèinili
nešto korisno.

No, isto tako ga mo�ete upo-
trijebiti da nekoga ubijete. Isto
vrijedi i za nuklearnu energiju
i za tehnologiju genetièkog pri-
lagoðivanja. Nova tehnologija
genetièkog prilagoðivanja je
neosporno najmoænija tehnolo-
gija dosad razvijena i kao tak-
va nam otvara velike moguæno-
sti. Istovremeno æe nam vjero-
jatno zadati strašne glavobolje.

Ne znamo rješavati najjed-
nostavnije društvene proble-
me, kao, primjerice, zašto pre-
ma svim drugim pripadnicima
ljudskog roda ne mo�emo biti
barem donekle prijateljski ras-
polo�eni. Govoreæi o tehnologi-
ji genetièkog prilagoðivanja,
vjerujem da æe ona pred druš-
tvo postaviti niz va�nih i slo�e-
nih dvojbi koje bismo svrstali
pod okrilje 'etike i moralnosti'.

Smatram da se odgovori na
takva pitanja ne temelje na
sveobuhvatnim prirodnim
standardima; razumne æe
odluke trebati donijeti na te-
melju raznih društvenih pravi-
la i zakona razvijanih tijekom
tisuæa godina. Uistinu vjerujem
da nam predstoje vrlo ozbiljne
nevolje i ne znam kako æemo
ih razriješiti. Ljudi misle da po-
stoje jasni apstraktni odgovori,
'da' ili 'ne', ali se u tome varaju!
Ne postoje jasni i jedinstveni
odgovori, veæ samo niz druš-
tvenih odluka od kojih svaku
treba vrlo pa�ljivo odvagati.

Lijep primjer mo�e biti mala-
rija. Meðunarodnim dogovo-
rom smanjena je proizvodnja
DDT-a, kemikalije koja je tije-
kom proteklih desetljeæa spa-
sila milijune ljudskih �ivota.
Sada kad je ta odluka stupila
na snagu, uporaba DDT-ja se
smanjila, broj komaraca je
znaèajno porastao, zbog èega
od malarije sada godišnje umi-
re mo�da i oko milijun ljudi, i
to prete�ito djece.

To je upravo vrsta poteškoæe
na suèelju izmeðu znanosti i
društva, s kojom æemo se svi
mi, znanstvenici, javnost i poli-
tièari, u buduænosti sve èešæe
susretati. Va�no je razumjeti
da je to odluka ljudske zajedni-
ce i da ne postoji neka jasna
društvena jednad�ba koja ima
samo jedno i nu�no ispravno
rješenje. Odluèili smo da danas
ljudi moraju umirati kako bi u
buduænosti neki drugi mo�da
mogli bolje �ivjeti. Takve teme
uistinu potièu na razmiš-
ljanje...

HARRY KROTO: »Ako sami niste
spremni ulo�iti nešto truda u
uèenje 'znanstvenog' jezika, onda
ne mo�ete samo okriviti
znanstvenike da su nesposobni
'jednostavno' isprièati ono što
vam pokušavaju prenijeti«


